

CALL FOR APPLICATIONS

The research training group “The Sentimental in Literature, Culture, and Politics” at Friedrich-Alexander-University Erlangen-Nürnberg (funded by the German Research Foundation and the Federal and State Governments), established in April 2022, invites applications for the following positions:

12 PhD positions (m/f/d)

(E-13 TV-L 65%)

starting 01.04.2025 for a duration of three years

4 positions for associated PhD researchers

The research training group is concerned with the forms and functions of the sentimental in literature, culture, and politics. The sentimental – understood as a communicative code – can be observed, described, and analyzed in various fields of symbolic interaction: in aesthetic articulations, cultural practices, and in political discourses. The research training group researches these codes and their application with regard to culture-specific manifestations as well as transcultural patterns of the sentimental, developing systematic approaches to the subject matter. Besides the usual formats of a structured PhD-program, the training program also includes an internship module. The disciplines collaborating in the research training group are American Studies, English Studies, Media Studies, Political Science, Chinese Studies, and Sociology. Further information on the research training group, its group of advisors, and thematic foci of the program can be found at: <https://www.sentimental.phil.fau.de/dfg-graduiertenkolleg-das-sentimentale/> or requested here: project-sentimental@fau.de.

Applications for the PhD position should include a curriculum vitae, transcripts of university degrees, a letter of recommendation, a list of publications, a 5-10-page synopsis of the planned research project, and a one-page summary of the synopsis, including a working schedule.

Applicants for associate positions should currently pursue an otherwise funded PhD project. As an associate researcher in the research training group, they will partake in all the events of our structured PhD program. Applications for associate positions should include a curriculum vitae, transcripts of university degrees, a letter of recommendation, a list of publications, and a 5-page synopsis of the pursued PhD project.

For applicants from non-German universities, the equivalent of a German academic degree at the doctoral or postdoctoral level is required. The languages of communication in the research training group are German and English. Adequate language skills must be documented. The university offers one language course for each program member.

Applications are to be submitted electronically and addressed to the speaker of the research training group Prof. Dr. Heike Paul (Friedrich-Alexander-University Erlangen-Nürnberg, Chair of American Studies, Bismarckstr.1, 91054 Erlangen; Heike.Paul@fau.de) by **October 15, 2024**.

FAU pursues a policy of equal opportunities to the exclusion of any form of discrimination. Applications from female scholars are encouraged. Applicants with disabilities will be given preference in case of otherwise essentially equal suitability, ability, and professional performance. FAU is certified as a family-friendly university (“audit familiengerechte Hochschule”).



AUSSCHREIBUNG

Das Graduiertenkolleg „Das Sentimentale in Literatur, Kultur und Politik“ an der Friedrich-Alexander-Universität Erlangen-Nürnberg (gefördert von der Deutschen Forschungsgemeinschaft mit Mitteln von Bund und Ländern) schreibt im Rahmen seiner ersten Förderphase folgende Stellen aus:

12 Stellen für Doktorand*innen (m/w/d)
(E-13 TV-L 65%)
ab 01.04.2025 mit einer Laufzeit von drei Jahren

4 Assoziierungen im Graduiertenkolleg
für anderweitig finanzierte Doktorand*innen

Das Graduiertenkolleg – unter der Beteiligung von Amerikanistik, Anglistik, Medienwissenschaft, Politikwissenschaft, Sinologie und Soziologie – beschäftigt sich mit Formen und Funktionen des Sentimentalen als kommunikativen Code in verschiedenen Feldern symbolischer Interaktion, wie ästhetische Artikulationen, kulturelle Praktiken und die Aushandlung politischer Ordnungsvorstellungen. Das Kolleg erforscht diesen sentimental Code und seine Anwendungen im Hinblick auf kulturspezifische Ausprägungen sowie transkulturelle Muster des Sentimentalen und entwickelt dabei systematische Zugänge zum Gegenstandsbereich. Das Ausbildungsprogramm beinhaltet neben den üblichen Formaten auch ein Praxismodul (Praktikum).

Nähere Informationen zu Kolleg, Ansprechpersonen in den einzelnen Fächern, thematischen Schwerpunktsetzungen und Anforderungsprofil können unter project-sentimental@fau.de erfragt werden.

Einzureichende Bewerbungsunterlagen umfassen für die Promotionsstellen neben Lebenslauf, Zeugnissen der Hochschulabschlüsse, Empfehlungsschreiben und Publikationsverzeichnis, ein 5-10-seitiges Exposé des geplanten Forschungsprojekts, samt einseitiger Kurzfassung und Zeitplan; für eine Assoziierung im Kolleg sollten ein Lebenslauf, Zeugnisse der Hochschulabschlüsse, ein Empfehlungsschreiben, eine Publikationsliste und eine 5-seitige Zusammenfassung des verfolgten Promotionsprojekts eingereicht werden.

Für Bewerber*innen von ausländischen Universitäten wird das Äquivalent des deutschen Abschlusses (Masterniveau bzw. Promotion) verlangt. Verkehrssprachen des Kollegs sind Deutsch und Englisch. Entsprechende Sprachkenntnisse sind nachzuweisen. Die Hochschule bietet hierfür einmalig einen Sprachkurs an.

Die Unterlagen sind elektronisch einzureichen und bis zum 15.10.2024 an die Sprecherin des Kollegs, Prof. Dr. Heike Paul (Friedrich-Alexander-Universität Erlangen-Nürnberg, Lehrstuhl für Amerikanistik, Bismarckstraße 1, 91054 Erlangen), Heike.Paul@fau.de zu richten.

Die FAU verfolgt eine Politik der Chancengleichheit unter Ausschluss jeder Form von Diskriminierung. Bewerbungen von Wissenschaftlerinnen werden ausdrücklich begrüßt. Schwerbehinderte Bewerberinnen und Bewerber werden bei ansonsten im Wesentlichen gleicher Eignung, Befähigung und fachlicher Leistung bevorzugt eingestellt. Die FAU trägt das Zertifikat audit familiengerechte Hochschule.



DAS SENTIMENTALE
IN LITERATUR, KULTUR
UND POLITIK

DFG Deutsche
Forschungsgemeinschaft
German Research Foundation

FAU Friedrich-Alexander-Universität
Philosophische Fakultät und
Fachbereich Theologie